



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي

لواندا، أنغولا

27-23 تشرين الأول/أكتوبر 2023



FEM/36/5-Inf.1

9 تشرين الأول/أكتوبر 2023

منتدى النساء البرلمانيات

البند رقم 5

حلقة نقاش

النساء في السياسة: البقاء أو الرحيل؟

الدورة السادسة والثلاثون لمنتدى النساء البرلمانيات

الاثنين 23 تشرين الأول/أكتوبر 2023، من الساعة 14:30 إلى الساعة 16:00

القاعة الكبرى (Sala Nobre)، قصر الجمعية الوطنية

في عالم سياسي مليء بالتحديات يسوده التمييز القائم على الجندر، والعنف ضد النساء في السياسة عبر الإنترنت وخارجه، وزيادة مستويات قلة الأدب، كيف يمكن للنساء، بكل تنوعهن، وعلى قدم المساواة مع الرجال، المشاركة في السياسة والسعي إلى حياة سياسية وحياة مهنية؟

وبالرغم من الانتشار الكبير للتحيز والتحرش والعنف ضد النساء في السياسة في جميع أنحاء العالم، تواصل النساء السياسيات إظهار المرونة والتصميم. ويظهر بحث أجراه الاتحاد البرلماني الدولي أن أكثر من 90% من النساء البرلمانيات اللواتي شملهن الاستطلاع واللواتي تعرضن للعنف القائم على الجندر في السياسة قد أكدن عزمهن على مواصلة عملهن البرلماني. ومع ذلك، في مرحلة ما، لم تعد النساء على أعلى مستويات القيادة قادرات على تحمل الخطر والإرهاق والضغط، وتقررن ترك السياسة. ونتيجة لذلك، بات مستقبل مشاركة النساء في صنع القرار السياسي وقيادتهن على المحك.



فما هي التحديات التي تواجهها النساء لدى دخولهن إلى القيادة السياسية والبقاء فيها؟ وهل يتحسن الوضع؟ كيف يمكننا أن نضمن أنه يمكن للنساء أن يعشن حياة سياسية وحياة مهنية خالية من الخطر والضغط الساحق والإرهاق؟ وإلى أي مدى وصلنا في جعل عدم التسامح مطلقاً مع العنف ضد النساء في السياسة حقيقة واقعة؟

سينظر المنتدى من خلال حلقة النقاش في هذه التساؤلات المهمة، ويستخلص استنتاجات ودروس مستفادة، ويناقش السبل الممكنة لدعم النساء وإدماتهن بشكل أفضل في المناصب السياسية. وسيتم ذلك على جزأين، على النحو الآتي:

(1) سيركز الجزء الأول على تقييم التحديات التي تواجهها النساء ليس مجرد الوصول إلى منصب القيادة السياسية وإنما البقاء فيه أيضاً. سيعرض المشاركون تجارب واقعية بالإضافة إلى نتائج دراسات. وسيتبع مداخلات أعضاء فريق النقاش ما يلي:

مداخلات من القاعة التي سيتم فيها دعوة المشاركين للمساهمة بمداخلات مدتها دقيقتان تركز على التحديات التي قد تدفع بالنساء السياسيات إلى ترك مهنهن السياسية، وما إذا كانت هذه التحديات قديمة ومتواصلة، أو أنها حديثة الظهور.

(2) سيولي الجزء الثاني من حلقة النقاش اهتمامه بالحلول التي تمكن النساء من عيش حياة سياسية وحياة مهنية دون خطر أو ضغط ساحق أو إرهاق. وسيتبادل المشاركون الدروس المستفادة والممارسات الجيدة الموصى بها. وسيتبع مداخلات أعضاء فريق النقاش ما يلي:

مداخلات من القاعة التي سيتم فيها دعوة المشاركين للمساهمة بمداخلات مدتها دقيقتان تركز على الممارسات الجيدة والحلول التي تتقدم من خلال التشريعات وصنع السياسات لحماية النساء وحياتهن السياسية من العنف والتحرش القائم على الجندر ومن الإرهاق والضغط غير المحتمل.

سيتكون أعضاء فريق النقاش من نساء برلمانيات وخبراء.



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



Forum of Women Parliamentarians
Item 5

FEM/36/5-Inf.1
9 October 2023

Panel discussion *Women in Politics: To stay or not to stay?*

36th session of the Forum of Women Parliamentarians

Monday, 23 October 2023, 14:30–16:00
Sala Nobre, Palace of the National Assembly

In a challenging political world marked by gender-based discrimination, online and offline violence against women in politics, and increased levels of incivility, how can women, in all their diversity and in parity with men, engage in politics and pursue a political life and career?

Despite the high prevalence of sexism, harassment and violence against women in politics in all corners of the world, women politicians continue to display resilience and determination. IPU's research shows that more than 90% of the surveyed women MPs who had experienced gender-based violence in politics, confirmed their determination to continue their parliamentary work. However, at some point, women at the highest levels of leadership can no longer deal with the danger, exhaustion and pressure, and decide to quit politics. As a result, the future of women's participation and leadership in political decision-making is at stake.

What challenges do women face when entering and remaining in political leadership? Is the situation improving? How can we ensure that women can lead a political life and career free from danger, overwhelming pressure and exhaustion? How far have we come in making zero tolerance to violence against women in politics a reality?

Through the panel discussion, the Forum will examine these important questions, draw conclusions and lessons learned, and discuss possible ways to better support and sustain women in political office. It will do so in two parts, as follows:

- (1) The first part will focus on taking stock of the challenges that women face not only in accessing but also in staying in a position of political leadership. Panellists will provide real-life experiences as well as findings from studies. Contributions by panellists will be followed by:

Interventions from the floor in which participants will be invited to contribute two-minute interventions focused on challenges that may lead women politicians to leave their political careers, and on whether such challenges are old and persistent, or have emerged recently.

- (2) The second part of the panel discussion will turn its attention to solutions that enable women to lead a political life and career without danger, overwhelming pressure or exhaustion. Panellists will share lessons learned and recommended good practices. Panellists' contributions will be followed by:

Interventions from the floor in which participants will be invited to contribute two-minute interventions focused on good practices and solutions advanced through legislation and policymaking to protect women and their political careers from gender-based violence and harassment, exhaustion and intolerable pressure.

Panellists will include women parliamentarians and experts.

E

#IPU147